
رئیس کمیته ملی پارالمپیک:

جای مراسم سده در 
ورزش ایران خالی بود

غفــور کارگــری رئیــس کمیتــه 
ملــی پارالمپیــک روز سه شــنبه 
در حاشــیه مراســم ضیافت سده 
المپیــک بیــان کــرد: بــه نظــرم 
برگــزاری چنیــن مراســمی از آن 
دســت مجالســی بــود کــه جــای 
آن در ورزش کشــور مــا خالــی بود. 
یادآوری پیشکســوتان و قهرمانان 
وظیفــه مــا اســت. کمیتــه ملــی 
المپیــک در ایــن رابطــه حــس 
نیــت و تدبیــر خوبی را انجــام داد. 
ایــن موضــوع باعــث شــد تــا ایــن 
قهرمانــان کهــن مــا در کنــار هــم 
جمــع شــوند و تجدیــد خاطــره ای 
شــد. از طرفی نیز این یک درســی 
بــود کــه مــا بایــد از بــزرگان ورزش 
کشــور تقدیــر و تشــکر کنیــم و 
مقــام آنهــا را ارج نهیــم. وی افزود: 
مطالبــی کــه در ایــن همایــش 
مطرح شــد آموزش دهنــده و خط 
دهنده بود تا بفهمیم چه کســانی 
بــا چــه ســختی هایی و بــدون هیچ 
چشم داشــتی بــرای ورزش ایــران 
زحمت کشــیدند و تــاش کردند. 
در بخشــی از ایــن همایــش خــود 
من متأثر شــدم. مخصوصاً جایی 
کــه اســتاد محمد نصیــری خاطره  
تکان دهنــده خــود را تعریــف کرد 
و باعــث شــد ایشــان وارد ورزش 
و وزنه بــرداری شــود و تبدیــل بــه 
بزرگمــرد ورزش کشــور شــود. 
مدیــر کمیتــه ملــی پارالمپیــک در 
خصوص رونمایی از صدای جهان 
پهلــوان تختــی نیــز گفت: ایشــان 
بــه معنــی واقعــی کلمــه و بــدون 
اغــراق پهلــوان اســت. او در زمینه 
مردم داری، اخاق و تواضع الگو و 
اســطوره است. در زمینه دیانت و 
وابستگی و مقید بودن به مباحث 
دینــی یــک نمونــه اســت و بــرای 
ورزشــکاران یــک پهلــوان بــه تمام 
معنا است و همه ورزشکاران باید 

بــه او اقتــدا کننــد.

دبیرکل کمیته ملی المپیک: 

بیش از هزار نفر در 
ضیافت سده المپیک 

شرکت کردند
مناف هاشــمی در حاشــیه مراسم 
ســده المپیــک در خصــوص ایــن 
مراســم اظهار داشــت: خوشحالم 
کــه بــه بهانــه رونمایــی از صــدای 
جهــان پهلوان تختی، برنامه ســده 
المپیــک را برگــزار کردیــم. مــا از 
ســال ۱۹۴۸ تــا ۲۰۲۰، ۶۱ ورزشــکار 
المپیکــی داشــتیم کــه ۷۶ مدال را 
برای کشــورمان کسب کردند. نیاز 
بــود کــه ایــن عزیــزان را در کنار هم 
قــرار بدهیــم ولی این کار ســاده ای 
نبــود. بیــش از هــزار نفــر در ایــن 
مراسم متفاوت حضور پیدا کردند 
تــا برنامــه خوبــی داشــته باشــیم 
و ورزشــی ها همدیگــر را دوبــاره 
ببیننــد و روز خوبــی را پشــت ســر 
بگذارنــد. قبــل از المپیــک پاریس 
ایــن یک حــال و هــوای خوبی برای 
ورزش ایــران بــود. وی بــا اشــاره 
بــه وضعیــت ورزشــکاران ایرانــی 
بــرای حضــور در المپیــک پاریــس 
عنــوان کــرد: امیــدوارم در المپیک 
پاریــس نیــز تعــداد مدال هــای مــا 
توســط ورزشــکاران عزیــز بالاتــر 
بــرود. جایــگاه ایــن رویــداد بســیار 
بالاســت و برای کســب سهمیه در 
حــال تــاش هســتیم. ۱۱ ســهمیه 
در کشــتی، تیرانــدازی، تکوانــدو، 
شمشیربازی و... به صورت رسمی 
اعام شــده اســت. باتوجه به نبود 
بســکتبال، هندبــال و وضعیــت 
خطرنــاک از دســت دادن ســهمیه 
در والیبــال، فکــر می کنــم حــدود 
۳۵ نفــر را در ۱۵ رشــته ورزشــی بــه 
پاریــس اعــزام کنیــم. از نظــر کمی 
شاید نفرات زیادی نداشته باشیم 
امــا امیــد داریــم کــه از نظــر کیفی، 
تعــداد مدال هــای زیادی را کســب 
کنیــم. دبیــر کمیته المپیــک ایران 
افــزود: قطعــاً پــاداش پــای ســکو 
میلیــاردی اســت ولــی این مســأله 
جــای بحــث دارد و پــس از قطعــی 
شــدن تصمیم، اعام خواهد شد.

7

 zنقل قول 

 رونمایی از 
 5 چهره 

ماندگار فرهنگی
محمود خسروی وفا 

رئیس کمیته ملی 
المپیک در مراسم 

جشن سده المپیک 
ضمن خوشامدگویی 
به میهمانان مراسم 

اظهار کرد: امروز 
یک خبر خوش دارم 
که آن هم نداشتن 
سخنران در مراسم 

است. ما غیرورزشی 
در این مراسم 

دعوت نکرده ایم و 
امروز میزبان، شما 

هستید. ضیافت 
سده المپیک با همت 

کمیته ملی المپیک 
و وزارت ورزش و 

جوانان برگزار شد تا 
برای اولین بار همه 

ورزشکاران نسل 
قدیم دور هم جمع 
بشوند تا دورهمی 

داشته باشیم.
وی افزود: رونمایی از 
صدای تختی بهانه ای 

شد تا دور هم باشیم. 
با هنرمندی این صدا 

به صورت موزه ای 
نگهدای خواهد شد 

تا باعث شود از یک 
مرد بزرگ یک خاطره 
باقی بماند. حدوداً 
۶ ماه برای برگزاری 

مراسم امروز کار 
شد. تاریخ ۱۰۰ ساله 
کمیته را امروز نگاه 

می کنید اما ۶ ماه 
برای آن زحمت کشیده 
شده است. عکس ها 

و فیلم هایی که 
امروز در این مراسم 

رونمایی و منتشر 
می شود، همگی 

واقعی است. 
امروز از موسیقی 

المپیک ساخته 
استاد انتظامی هم 

رونمایی می شود که 
یک قطعه ماندگار 

خواهد بود. او هیچ 
هزینه ای برای ساخت 

این قطعه نگرفت 
و این قطعه را برای 

ایران ساخت و ایران 
قوی یک کار موسیقی 

قوی می خواهد.

ZOOM

احسان حدادی:

دوومیدانی نمی تواند در المپیک پاریس کار ارزشمندی انجام دهد

 حدادی درباره شرایط گرفتن سهمیه المپیک گفت: »کار بسیار سخت است 
چون ورودی ها بالاســت. ورودی پرتاب دیســک ۶۷ متر اســت و فکر می کنم 
دوســتان از طریق رنکینگ بتوانند ســهمیه بگیرند. ما نمی توانیم خیلی توقع 
داشــته باشــیم کــه دوومیدانــی در المپیــک پاریــس کار ارزشــمندی را انجــام 
دهد. امیدوارم با نتیجه نســبتاً خوب در فینال باشــد. در زمان آقای کفاشــیان 

برنامه ریــزی خوبــی انجام شــد که ثمره آن امثال احســان حدادی شــد.«

مهسا میرزا طبیبی:

به علت هزینه های زیاد مربیگری می کنم

 رکــورددار پــرش بــا نیزه بانوان ایــران گفت: »خود را برای مســابقات داخل 
ســالن آســیا به میزبانی ایران آماده می کردم اما به دلیل تعمیرات پیســت 
را بســتند و شــرایط مناســبی برای تمرین نداریم. در این مدت به دلیل بالا 
بودن هزینه ها به مربیگری روی آوردم. در بازی های آســیایی دو دوره قبل 
جزو کســانی بودم که از نظر رکوردی باید اعزام می شــدم اما حمایتی از من 

نشــد. امیدوارم در مســابقات پیش رو بیشتر حمایت شوم.«

آرش میراسماعیلی:

سعی می کنیم در المپیک حضور داشته باشیم

 رئیس فدراســیون جودو در حاشــیه مراســم ســده المپیک گفت: »شــاید 
امتیــازات بــرای رنکینــگ ســهمیه المپیک از دســت رفته باشــد امــا در این 
چنــد مســابقه بچه هــا را تقســیم می کنیــم و تــاش خــود را خواهیــم کــرد. 
رئیــس فدراســیون جهانــی قــول داد بــه ایران وایلــد کارت بدهد و ســعی ما 
ایــن اســت در المپیک حضور داشــته باشــیم. حضور ما بــه نوعی قدرت ما 

را کــه چهــار ســال تعلیــق بودیم، می رســاند.«

چهار شنبه   4 بهمن ۱4۰2  سال بیست و هفتم  شماره 75۰5  

انعکاس اخبار ورزش ایران
 منهای فوتبال

گزارش ویژه از ضیافت سده المپیک

تختــــــــی، میزبان بود

بالاخــره روز موعــود فــرا رســید؛ روزی کــه 
بســیاری از دوســتداران غامرضا تختی از 
مدت هــا پیــش انتظــار آن را می کشــیدند 
تــا صــدای ایــن اســطوره ورزش ایــران را 
بشــنوند. کمیته ملی المپیــک وعده داده 
بــود کــه در مراســم ســده المپیــک از تنهــا 
صــدای موجــود غامرضــا تختــی رونمایی 
ُــر بود از  خواهــد کــرد؛ مراســمی که در آن پ
اتفاقــات خاص؛ از خاطره بازی بســیاری از 
مــدال آوران المپیــک؛ از موســپیدانی کــه 
زمانی میدان مســابقه را به تجلی گاه اراده 
و در عیــن حــال فروتنی تبدیــل می کردند؛ 
حــالا هــم کــه گــرد پیــری موهای شــان را 
ســپید کــرده و زانوهای شــان را سســت و 
فرســوده همچنــان مــورد احتــرام مــردم 

هســتند.
ضیافــت ســده المپیــک، فرصتــی بــود تــا 
رسم نیکوی قدردانی در ورزش کشورمان 
نهادینه شــود. در ایــن ضیافت قهرمانانی 
حضــور داشــتند کــه بــه ورطــه فراموشــی 
ســپرده شــده بودند و حتی چهره برخی از 
آنهــا بــرای حضــار ناآشــنا بــود اما هــر کدام 
از آنهــا مملــو از عشــق و محبتــی بودنــد که 

بــه مــردم دارند.
محمــد نصیــری، اســطوره وزنه بــرداری 
ایران که در ۳ دوره المپیک صاحب مدال 
شــد بــا همــان شــخصیت بی تکلــف خود 
خاطراتــی از دوران کودکــی و جوانــی اش 
گفــت؛ از روزهایــی که در پرورشــگاه بود تا 
دختــر ملک الشــعرای بهــار که باعث شــد 

او بــه وزنه بــرداری روی بیــاورد.
گریه  هــای امیر هاشــمی، رئیس اســبق 
فدراســیون وزنه بــرداری کــه در آغــوش 
محمــود خســروی وفا بــود باعــث شــد 
فضــای احساســی بــر ایــن ضیافــت رقم 
بخــورد. دیگــر ســورپرایز ضیافت ســده 
المپیــک ایران، پیام اختصاصی توماس 
بــاخ، رئیس کمیتــه بین المللی المپیک 
بــود؛ پیامــی کــه خســروی وفا تأکیــد 
زیــادی داشــت تــا بــه آن توجــه زیــادی 

شــود.
عبداللــه موحــد محبوب تریــن چهــره ایــن 
ضیافــت بــود؛ بزرگمــردی کــه او هــم در 
کســب افتخــار دســت کمــی از دوســت و 
همدوره اش غامرضا تختی ندارد. موحد 
در صحبت هــای کوتاه خــود از مردم ایران 
تشــکر کــرد به خاطر لطفی که بــه او دارند 
و شعری خواند در رثای جوانمردی؛ »گفتم 
زور و فن و عقل و جرأت توأمان/ باید حتی 
تو شــوی یک قهرمان/ پهلوانی راه و رســم 
دیگری است/ پهلوان از ناجوانمردی بری 
اســت/ گفته های نیک و هــم کردار نیک/ 
هــم رهــش باید مــرا پندار نیک/ گــر ندارد 
قهرمــان زینهــا نشــان/ قهرمانــش خــوان 

فقط نــه پهلوان«.
ایــن ضیافــت بــه پایــان رســید تا شــاید در 
ســالی دیگــر ضیافتــی دیگــر برگزار شــود؛ 
تــا آن زمــان شــاید برخــی از بزرگانی که روز 
گذشــته در مراســم حضور داشــتند دیگر 
نباشــند؛ پــس بایــد بــه هــر بهانــه ای آنها را 
مــورد تکریــم قــرار داد؛ چــرا که هــر یک از 
ایــن بــزرگان، ســرمایه های ورزش کشــور 

هســتند.

مراســـم ضیافـــت ســـده المپیـــک 
روز گذشته )سه شـــنبه( در ســـالن 
اجـــاس ســـران آغـــاز شـــد. در این 
مراســـم ضمـــن تقدیـــر و تجلیـــل از 
مـــدال آوران ادوار المپیـــک )۱۹۴۸ 
لنـــدن _ ۲۰۲۰ توکیـــو( و اهـــدای 
نشـــان افتخار به آنان از تنها صدای 
مانـــدگار جهـــان پهلـــوان غامرضـــا 
تختـــی )یـــادگاری و امانـــت اســـتاد 
لمپیـــک  ا و موســـیقی  بهمنـــش( 
نیـــز  مـــی  نتظا ا د  ســـتا ا خته  ســـا

رونمایـــی شـــد.
در این مراســـم که با حضور کیومرث 
هاشـــمی وزیـــر ورزش و جوانـــان، 
محمود خســـروی وفا رئیـــس کمیته 
ملی المپیک و ســـیدمناف هاشـــمی 
لمپیـــک  ا ملـــی  کمیتـــه  بیـــرکل  د
و چهره هـــای ورزشـــی و رؤســـای 
فدراســـیون های ورزشـــی برگزار شد، 

از ۶۱ مدال آور ایران در ادوار مختلف 
المپیـــک )از ۱۹۴۸ لنـــدن تـــا ۲۰۲۰ 

توکیـــو( تجلیـــل و تقدیـــر شـــد.
نشـــان لیاقـــت و افتخـــار، هدایـــای 
نقـــدی، لـــوح تقدیـــر و یـــک نســـخه 
از کتـــاب تاریـــخ شـــفاهی، هدایایـــی 
بـــود که بـــرای مدالیســـت های ایران 
از المپیـــک ۱۹۴۸ تـــا ۲۰۲۰ توکیو در 

نظـــر گرفته شـــد.
طـــی ایـــن مراســـم از تنهـــا صـــدای 
مانـــدگار جهـــان پهلـــوان غامرضـــا 
تختـــی )یـــادگاری و امانـــت اســـتاد 
لمپیـــک  ا ســـیقی  مو و   ) بهمنـــش
ساخته اســـتاد انتظامی نیز رونمایی 

شـــد.
نیـــز تحـــت عنـــوان  یشـــگاهی  نما
»یکصـــد ســـال ورزش ایـــران از نگاه 
مطبوعات« توســـط آقـــای ودودیان، 
تاریخ نویـــس ورزش در حاشـــیه این 

مراســـم برگزار شـــد.
در ایـــن مراســـم به منظـــور تجلیل و 
تقدیـــر از مـــدال آوران ادوار المپیک، 
نشـــان افتخـــار بـــه همه مـــدال آوران 
اهدا شـــد. این نشان به ۶۱ مدال آور 
کشـــورمان کـــه در ادوار المپیـــک 
صاحـــب مـــدال شـــدند، اهدا شـــد. 
در کنـــار ایـــن نشـــان، شناســـنامه ای 
از افتخـــارات، بیوگرافـــی و عکس هر 
ورزشـــکار به نـــام خودش قـــرار داده 

شـــده بود.
ســـبق  ا ئیـــس  ر شـــمی  ها میـــر  ا
فدراســـیون دوچرخه ســـواری و از 
دوســـتان قدیمـــی محمـــد نصیـــری 
در جریـــان برگـــزاری مراســـم در 
ســـالن بلنـــد شـــد و بـــا صـــدای بلند 
محمـــود خســـروی وفا را صـــدا کـــرد. 
خســـروی وفا بـــه ســـوی او رفـــت و 
دقایقـــی بـــا هم صحبـــت کردند و در 

حالـــی کـــه هـــر دو گریـــه می کردنـــد 
یکدیگـــر را در آغـــوش کشـــیدند و 
حرف هـــای پایانی را رد و بدل کردند. 
موضـــوع ایـــن صحبـــت وضعیـــت 
نابســـامان اقتصادی محمد نصیری 
بـــود کـــه خســـروی وفا بـــا تأکیـــد بـــر 
اینکـــه از مدت ها قبـــل حمایت ها از 
نصیری شـــروع شده قول مساعدت 

بیشـــتر داد.
از حاشـــیه های جالـــب توجـــه ایـــن 
مراســـم این بود بـــدل زنده  یاد تختی 
بـــا لباس هـــای قدیمـــی وارد ســـالن 
محـــل برگزاری مراســـم شـــد و توجه 
افـــراد حاضـــر را بـــه خود جلـــب کرد.
شـــاهرخ شـــهبازی بـــدل تختـــی در 
جمـــع خبرنـــگاران گفـــت: افتخـــار 
داشـــتم در فیلم بهـــرام توکلی نقش 
غامرضـــا تختـــی را بازی کنـــم و این 

باعـــث افتخار اســـت.

وی با بیان اینکه اصالتاً کرمانشاهی 
بـــوده و ســـابقه فعالیـــت در رشـــته 
کشـــتی را نیـــز دارد، خاطـــر نشـــان 
کـــرد: بایـــد مکتـــب آقا تختـــی دنبال 
و بـــه عنـــوان یـــک فرهنـــگ نهادینه 
شـــود، نســـل جوان از مـــرام و منش 
و مســـلک جهان پهلـــوان تختـــی بـــه 
خوبـــی الگوبـــرداری کننـــد چـــرا کـــه 
ایـــن ویژگـــی در ایـــن نســـل خیلـــی 

کمیـــاب اســـت.
شـــهبازی در پاســـخ به این سؤال که 
تختـــی بـــودن چقدر ســـخت اســـت، 
گفـــت: ســـخت اســـت؛ ســـکانس 
هتـــل را بـــازی کـــردم واقعـــاً در قالب 
اســـطوره بـــودن اولاً افتخار اســـت و 
کلـــی اســـترس دارد، بعدهـــا چگونه 
در جامعه باشـــی، خیلـــی تأثیر دارد. 
در جامعه باید به گونه ای باشـــیم که 
مرام و مســـلک تختی را حفظ کنید.
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